

對 華 投 資 必 讀



GUIDE TO INVESTMENT IN CHINA

天津卷 TIANJING

顧問

陳丕顯 黃華 汪鋒

(以下按姓氏筆畫爲序)

王夢奎	牟玲生	邱 晴	吳 儀	李盛霖
金 鑒	金 鑫	周正慶	周懋平	侯 永
袁 木	馬 洪	桂世鏞	殷介炎	高國珠
郭德治	張 彬	張彥寧	張樹魁	葉連松
楊雍哲	蔡竹林	劉鴻儒	戴 杰	聶榮貴
顧秀蓮				

編輯委員會

主 編

杜越新 張 旭

副 主 編

洪麗萍	徐愛生	高玉清	張華錦	黃澤存
董松根	謝森樹	蘇東波		

常 務 編 委

王 立	王 益	石家金	李 才	杜越新
金克勝	南昌明	洪麗萍	孫承軍	徐愛生
高玉清	張 旭	張治家	張華錦	黃柏林
黃澤存	華慶山	楊福坤	董松根	謝森樹
蘭明良	蘇東波			

編 委

于 彤	于 亞	于建偉	王 立	王 益
王 剛	王 濤	王忠明	王滄生	及聚聲
毛振華	牛越生	白 輝	白克明	田 源
田 嘉	田鶴年	申長江	呂 凡	呂新華
任 前	任道德	汪東虹	朱建平	朱金興
朱陽明	朱喜秋	曲海峰	邢 華	邢樹堯
李 才	李 泉	李 偉	李 楠	李有强

新華陽俊貴武年山旭家鳴舟林山坤祖三偉軍川正
越耀丹智顯尚小萌治鳳梁柏慶福光省擁百龔
杜宋金易馬徐陶陳張張梁黃華楊董蔣劉劉羅龔

和民生建華兵軍玉利軍喜德強建勤仙宏杜琪樹曦
同煥連新蔚承奎傳少銀衡強建克鳳仙宏杜楠森朝
杜宋何周馬徐孫陳唐張張崔黃華楊賀鄭劉劉謝顧

銳敏成建萍勇生國拓孫旭勁湘剛太方元峰寬良
宋承家勝麗方東衛大紀崔黃馮楊萬鄭劉劉盧明
杜宋何周馬洪孫陳郭張張崔黃馮楊萬鄭劉劉盧蘭

征敏放新明群華生英鋼安勛中存剛毅華秋勤建波
邱建國紀冕華全振鋼定鐵建澤志仁葆鳴海東
邱谷沈孟姜祝孫陳郭張張張許黃覃喬董齊劉盧蘇

華年勝幟明生清津冰勝明求海淥平根發琦良寧宇
建長柏克樹昌愛玉樹長曉振源覃楊董景劉樊蘇鬱
李邵沈金武南徐高陳張張張梁黃覃楊董齊劉樊蘇鬱

《對華投資必讀》(天津卷)

主編：李盛霖

編委：劉峰岩 李盛霖 方放 謝國祥

編輯：張景國 丁怡 喻進 陳蘇

撰稿：張景國 丁怡 喻進

攝影：袁文斌 吳忠軍 秦喜懷 王自正

孫偉英

責任編輯：

孫榮生

《對華投資必讀》叢書總序

中國國際商會 會長 鄭鴻業
中國國際貿易促進委員會

《對華投資必讀》叢書是一套面向有興趣到中國大陸投資的外國及港澳臺商人的知識性圖書，也是全面、系統地介紹中國鼓勵外商投資的方針政策、有關法規和各地投資環境有關情況的一套資料性讀物。這套叢書的問世，填補了我國出版界的一項空白，它將促進外國及港澳臺商人來中國大陸投資提供諮詢服務。對此，我表示衷心的祝賀。

中國政治、社會穩定，經濟不斷發展，自然資源和人力資源豐富，市場廣闊，工業門類齊全有相當基礎，有較高的科學技術水平和各種專業人才，對外國及港澳臺投資者來說，有很大吸引力的。1979年實行改革開放政策以來，中國政府采取了一系列有效措施使投資環境日益改善，投資立法不斷完善，並在吸收和利用外國及港澳臺資金方面，得了長足的進展。

1980年相繼建立了深圳、珠海、汕頭和廈門四個經濟特區，廣東和福建兩省實行了特殊政策。1984年，確定上海、天津等14個沿海城市為開放城市，並在這些城市里陸續設立了經濟技術開發區；此後又在交通便利、工業基礎較好、科技水平較高的沿海一些地區劃200多個市縣為經濟開放區；1988年，在海南島建省並實行經濟特區的優惠政策；不久，又決定開發、開放廈門的杏林、海滄，福州的馬尾和上海的浦東，並將濟南市列為沿海經濟開放區，開放膠東半島和遼東半島。國家在上述地區實行特殊的優惠政策，促進這些地區吸收外商及港澳臺商投資。全國其它省、自治區也積極地開展了對外經濟技術合作和貿易往來。這樣，一個從沿海到內地的全方位、多層次的對外開放格局已基本形成。

從1979至今，中國政府已陸續制定、頒布了200多項涉外經濟法律和法規，其範圍包括了外經貿合同、稅收、直接投資、技術引進、土地管理、勞動工資管理、財務管理、進出口貿易、外匯管理、海關管理、工商行政管理、專利、商標、版權等涉外活動的各個方面。這涉外經濟立法既從國內實際情況出發，又參考和照顧了國際慣例，對於保障投資者的法權益是切實可行的。按照這些法律法規，外商投資企業享有充分的生產經營自主，企業可以在合同、章程規定的範圍內自行制定經營計劃，籌措運用資金，採購生產資料，銷售產品，自行確定管理機構、人員編制和工資、獎勵制度，運用科學的方法管理企業等等。這就保障了企業生產經營活動的正常進行。

為了方便商和港澳臺胞前來投資，國家對投資管理體制也進行了改革，從中央到地方都建立投資管理機構，下放了審批權限，努力簡化審批手續，提高了工作效率。全國不少市特別是沿海地區實行了政府有關主管部門聯合辦公制度，做到了由一個窗口接受審批投資項目、合同和章程，大大縮短了審批時間。政府有關部門和項目所在的省區領導親自過問外商和港澳臺胞投資企業的生產經營情況，幫助他們排

憂解難。多數沿海省市還成立了各種為投資服務的機構，例如外匯調劑中心、物資供應中心等，為外商和港澳臺胞投資企業提供各方面的服務。實踐證明，中國大陸吸收外資的方針和改善投資環境的努力已取得了積極的成效。

據統計，我國在第七個五年計劃（1986年至1990）期間對外簽訂借款協議額累計為365.8億美元，實際使用金額累計為300億美元，分別比實行改革開放前七年（1979年至1985年）累計數增長80%和90.7%；批准外商直接投資項目數2231個，協議外資金額為240.07億美元，外商實際投入資金141.87億美元，分別比七年累計數增長259.6%、47%和200.6%。現在，外商投資企業已遍及全國各個省自治區、直轄市，甚至在“世界屋脊”的西藏也出現了合資企業。“七五”期間，外商投資業開始逐步發揮效益，成為我國擴大出口的一支重要力量。1990年，全國的中外合、合作企業和外商獨資企業（在中國，人們習慣稱“三資”企業）企業出口額達78.1億元，比上年增長58.9%，占全國出口總額的比重也從上年的9.4%上升到12.6%，同1985年相比，增長了22.68倍。“三資”企業的興旺發達，顯示了在中國大陸投資的發潛力。

吸收和利用外資，是我國對外開放政策的重要組成部分。我國政府最制定的國民經濟和社會發展第八個五年計劃和到本世紀末的十年發展規劃，再次重申了堅持改革開放的一系列方針政策，并把繼續積極吸收和利用外資、擴大中外經濟技術合作作為今后工作的一項重要內容。我們堅信，隨着對外開放的進一步擴大，我國投資環境的進一步改善和投資立法的不斷趨于完善，必將有越來越多的外商和港澳臺胞到中國大陸投資，我國的利用外資工作將呈現一個新的局面。

我們竭誠歡迎世界各國各地區朋友和港澳臺同胞來中國大陸投資、辦企業、開展各種形式的經濟技術合作，並衷心希望《對華投資必讀》這套叢書能夠現在的和將來的，現實的和潛在的投資者們提供有益的幫助。

最後，祝願各國各地區朋友及港澳臺同胞在中國大陸投資順利成功，事業發達，鴻圖大展。

鄧力群
一九九一年十月十四日

序 言

天津市市長 聶壁初

天津，地處太平洋西岸的渤海灣邊，面積 11000 多平方公里，人口 900 多萬，是中國的三大直轄市之一，北方的經濟中心，沿海開放的重要口岸城市。

天津在歷史上就是中國工業、商業、金融業最發達的城市之一。本世紀中葉以來，特別是改革開放的近十多年來，天津發生了歷史性的巨大變化，國民經濟穩步協調發展，城市基礎設施日臻完備，對外開放不斷擴大，以外向型為主的經濟發展格局業已形成。按照國家批准的天津城市總體發展規劃和天津市人民代表大會十一屆五次會議提出的十年規劃和“八五”計劃，到本世紀末，天津將建設成為擁有先進技術的綜合性工業基地、開放型多功能的經濟中心和現代化的港口城市。

翻開《對華投資必讀》大型叢書《天津卷》，所有海內外朋友都不難發現，天津是中國境內投資環境最好的地區之一。天津的地理位置優越。距首都北京 120 公里，水陸交通發達，是聯結中國東北、西北、華北和中南地區的咽喉要道。對內腹地遼闊，是華北、西北、東北地區的商品集散地。對外與世界 160 多個國家和地區的 300 多個港口有貿易往來，國際聲譽被評為 AA 級。天津又處在環渤海經濟區和東北亞地區的中心位置，是經過蒙古通往歐洲大陸橋的起點，運輸綫路最短，是實行陸海聯運，發展轉口貿易的理想地點。天津城市基礎設施比較完備。以天津港（即：新港）為中心的海、陸、空大交通框架已經基本形成，有

中國最大的集裝箱碼頭，有中國北方最大的航空貨運中心，有溝通京山、京浦兩大干綫的現代化鐵路樞紐，有正在抓緊建設、即將全綫通車的北京——天津——塘沽高速公路，交通便捷，進出方便。市話、長途、國際通訊發展迅速，水、電、氣、熱設施基本齊備。天津工業基礎雄厚，門類比較齊全，綜合性強，便于協作配套，又處於中國科技人才高度密集的地區，利于引進和吸收國外先進技術。天津以及周邊地區的自然資源豐厚，特別是海洋、油氣、土地資源極為富有。濱海地區有荒地 120 平方公里，市區外環綫以內還有市政設施基本配套的熟地 70 多平方公里，這在中國沿海城市中是得天獨厚的。天津作為國家沿海開放的重點城市，不僅享有一般開放城市共有的優惠政策，而且同時建有經濟技術開發區、保稅區和新技術產業園區，享受更加特殊的政策。特別是天津港保稅區是開放度很大的自由貿易區，進入區內的商品可以不受許可證的限制，并允許國內外客商在區內建立國際貿易公司，開展倉儲、運輸、金融等業務。綜合起來看，在天津投資經商，用于基礎設施配套的投入很少，可供享受的優惠政策很多，開展合作的領域十分廣闊，具有投資少，周期短，見效快，獲利高的顯著特點。截至 1992 年三月底，全市已批准外商投資企業 1033 家，協議投資金額 17.6 億美元，其中 1 至 2 月份新批准外商投資企業戶數及協議投資額分別比上年同期增長 1 倍和 3 倍。獨資企業的份額不斷加大，治

談幾千萬美元甚至上億美元大項目的客戶明顯增多。

最近，黨中央和國務院作出了新的重大部署，這就是圍繞世界和平和發展兩大主題，抓住當前的有利時機，加快改革開放的步伐，集中精力把經濟建設搞上去。天津在中國經濟發展中有着重要的戰略地位，在本世紀的最后九年里，將以更開闊的眼界，更靈活的政策，深化改革，擴大開放，加快實現經濟的振興與繁榮。總體構思是，以經濟技術開發區、保稅區和新技術產業園區為窗口，帶動濱海區、市區和郊縣三個開放地帶的發展；利用港口、保稅區和經濟技術開發區互相銜接、優勢互補的條件，重點加快濱海地區的開放與開發，使之逐步發展成為中國北方對外開放的重要窗口和適應現代國際經濟發展需要的加工貿易示範區域。同時，利用天津在土地、人才等諸多方面的優勢，采取合資合作等多種形式，優先發展第三產業，特別是金融、商貿、

信息和房地產業。其中包括引進外資銀行、興辦合資銀行，建立在中國北方有影響的證券交易所，利用外資在市區開發房地產業等。為了推動老市區現有企業的改造，天津市政府已決定拿出一批技術和管理基礎好的骨干企業與外商合資合作，進行嫁接改造。

天津是面向環渤海經濟圈的天津，天津是面向東北亞地區的天津，天津是面向全世界的天津。天津的大門隨時向海內外朋友敞開着。現在的天津，天時、地利、人和兼備，正是海內外朋友投資的大好時機。在天津，投資者機會和利益均等，一切合法權益都將得到切實的保證。我們滿腔熱忱地歡迎外國朋友、海外僑胞、港澳臺同胞、中央各部門和單位、各兄弟省市到天津來，施展自己的宏圖大略！

1992年3月26日

Required Reading for Investing in China

Tianjin Volume

Preface

Nie bichu, Mayor of Tianjin

Encompassing 11,000 square kilometers on Bohai Bay west of the Pacific and with a population of more than 9 million, Tianjin is one of three municipalities under the jurisdiction of the Central Government. A leading business center of North China, it is also an important port city.

Historically, Tianjin was one of China's most developed industrial, commercial and financial cities. Great changes have taken place in Tianjin since the 1950s, particularly after the reform and open policies were implemented more than a decade ago—A steady and coherent economic growth, the improvement of infrastructure, constant opening to the outside world, and the formation of an export-oriented economic base. In accordance with Tianjin's general development plan, which has been ratified by the state, and the "10-Year Program and Eighth Five-Year Plan," which have been approved at the Fifth Plenary Session of the 11th. Municipal People's Congress, Tianjin will be transformed into an advanced technological and industrial center with a modernized port.

The reader will find that the investment environment in Tianjin is among the best in China. It is conveniently located only 120 kilometers southeast of Beijing. Its water and land transportation networks make it a vital hub for shipping in northeastern, northwestern, northern, central and southern China. Tianjin also serves as a commodity distribution center for northern, northwestern and northeastern China. Through its Class-AA port business relations have been established with more than 300 port cities in 160 countries and regions. Tianjin is at the center of the Bohai Rim Economic Zone and Northeast Asia, and is the starting point for the EuroAsia Railway line through Mongolia. This is the shortest railway route to Europe, which makes Tianjin an ideal terminal for Asian-European shipping.

Tianjin enjoys a maturing infrastructure. The land-water-air transportation network centering in Tianjin Harbor (the New Harbor) has already taken shape. There can be found the largest container dock in China, the largest air-cargo transportation center in northern China, and the juncture of the Beijing-Shanhaiguan and Beijing-Shanghai railways. The Beijing-Tianjin-Tanggu Expressway, which opens to traffic shortly, will provide additional fast and convenient transportation. Tianjin is proud of its rapidly growing local and international postal and telecommunication services, as well as its existing hydro, electric, and natural gas heating facilities. Thanks to its comprehensive industrial strength and favorable location in a technology-intensive area, Tianjin is ready for and capable of joint development and the introduction of advanced technologies.

Tianjin has rich natural resources—marine, land, oil and natural gas resources in particular. Unique among coastal cities, Tianjin has more than 120 square kilometers of undeveloped seaside area, and another 70 square kilometers of land, with infrastructural facilities, for further development within the city's Outer Ring Road. As an open port city, Tianjin has been granted special status by the Central Government for building an Economic and Technological Development Zone, a Bonded Area, and the New Technological and Industrial Park. The Bonded Area of Tianjin Harbor is a free trade zone, where incoming and outgoing commodities are unrestricted and both Chinese and foreign businesspeople may establish international trade companies and engage in storage, transportation and

finance. In overall terms, investors in Tianjin will spend less for infrastructural facilities while enjoying advantageous conditions. The room for cooperation is very wide, and is characterized by lower cash outlay, short business cycles, quick returns and high profits. By the end of March 1992, 1,033 foreign investment projects had been approved, with a contract value of US \$ 1.76 billion. In January and February, the number of foreign investments increased by 100 percent, while the value of contractual investment by 300 percent compared with the previous year. The number of exclusive foreign businesses has grown considerably, and the number of multi-million dollar investment projects has increased remarkably.

Recently, the Party Central Committee and the State Council announced important policies——accelerating reform and concentrating on economic construction by stressing the themes of world peace and development, and taking advantage of current favorable opportunities. Due to a strategic position in China's overall economic development for the last decade of this century, Tianjin will deepen its reforms, expand openings and accelerate economic rejuvenation by enlarging its vision and adopting more liberal policies. Our general aim is to promote the development of the seashore, the urban area and the suburbs by using the Economic and Technological Development Zone, the Bonded Area and the New Technological and Industrial Park as windows of opportunities. Priority will be given to the development of the seaside areas by taking advantage of the supplementary roles of the harbor, the Bonded Area and the Economic and Technological Development Zone. In this way the Tianjin area will gradually become a showcase for north China's opening and reforms. Moreover, priority will also be given to the development of tertiary industry, particularly finance, commodity trade and real estate, by taking advantage of Tianjin's land and human resources and through various forms of cooperation. Some possible methods for realizing this include the establishment of foreign or Chinese-foreign banks, a stock market for north China, and foreign-invested real estate. In order to promote technological renovation in existing city enterprises, the municipal government has decided to modernize these enterprises through a solid technological and managerial foundation, in cooperation with foreign investors.

Tianjin opens its doors to the Bohai Rim Economic Zone, Northeast Asia and the world. Tianjin provides great opportunities for Chinese and foreign investors with its rich natural and human resources and favorable conditions. In Tianjin all investors are treated equally and all legal rights are protected. We sincerely welcome foreign friends, overseas Chinese, compatriots from Hong Kong, Macao and Taiwan, various departments of the Central Government and people throughout the country to build their future in Tianjin.

March 26, 1992

目 錄

第一章 投資環境	1
一、地理位置與行政區劃	1
二、氣候特點和降水量	3
三、自然資源	3
四、物產資源	4
五、名勝古迹	5
六、經濟條件	8
第二章 經濟發展規劃及投資方向	10
一、經濟發展目標	10
二、經濟發展主要任務	10
三、重點建設項目	11
四、投資方向	17
第三章 對外開放區域建設	19
一、發展外向型經濟的窗口 ——天津經濟技術開發區	19
二、擴大對外開放的新標志 ——天津港保稅區	23
三、天津高新技術發展的先導 ——天津新技術產業園區	25
第四章 投資保障	27
一、人力資源	27
二、能源供應	27
三、交通運輸	28
四、郵電通訊	29
五、生活服務設施	30
第五章 稅收及優惠政策	38
一、各項稅收優惠	38
二、能源、通訊、土地費用標準	39
第六章 投資程序	45
一、投資程序	45
二、說明事項	47

三、投資諮詢·····	48
第七章 口岸管理·····	49
一、口岸介紹·····	49
二、進出口貨物的有關規定和手續·····	50
第八章 外匯管理·····	58
一、外匯管理機構·····	58
二、開立存款帳戶·····	58
三、收付管理·····	58
四、外資企業境內存款管理·····	59
五、外資企業境外帳戶管理·····	59
六、外資企業境內外幣結算規定·····	60
七、外資企業外匯報表管理辦法·····	62
八、指標解釋·····	63
第九章 金融服務機構·····	65
一、地方中央銀行·····	65
二、地方國家銀行·····	65
三、集體信用社·····	67
四、非銀行金融機構·····	68
五、外資金融機構·····	70
六、外資企業貸款辦法·····	70
第十章 外商投資管理和服務機構·····	72
一、天津市對外經濟貿易委員會·····	72
二、天津市外國投資服務中心·····	72
三、天津市國際信托投資公司·····	74
四、天津市涉外經濟律師事務所·····	74
五、天津市外資工程承包總公司·····	75
六、中國國際貿易促進委員會天津分會·····	75
第十一章 外商投資企業管理·····	78
一、外商投資企業的組織形式·····	78
二、外商投資企業的財務管理·····	79
三、外商投資企業的稅收管理·····	79
四、外商投資企業的勞動管理·····	80
五、外商投資企業的外匯管理·····	80
第十二章 外商投資企業的發展·····	81
一、外商投資概況·····	81
二、外商投資企業的發展及特點·····	81
三、外商投資企業的經營狀況·····	83

第十三章 民風民俗	86
一、天津話	86
二、節令	86
三、飲食	87
四、婚喪	88
五、禁忌	89
六、民間藝術	89
附錄：天津市涉外經濟法規	101
1. 天津市外商投資企業項目前期工作服務管理規定	101
2. 天津市外商投資企業合同、章程服務管理規定	103
3. 天津市外商投資企業工商登記服務管理規定	104
4. 天津市外商投資企業建設工作服務管理規定	105
5. 關於鼓勵外商投資企業聯合市內企業開發制成品出口的規定	106
6. 天津市中外合資經營企業勞動管理暫行辦法	106
7. 天津市中外合資經營企業稅收管理暫行辦法	108
8. 天津市中外合資企業經營財務管理暫行辦法	110
9. 天津市外商投資企業使用土地管理試行辦法	111
10. 天津市中外合資經營企業工會若干規定	115
11. 天津市中外合資經營企業中方干部管理辦法	117
附錄英譯文	130

〔《對華投資必讀》(天津卷)目錄〕

Contents

Preface	1
Chapter one. Investment Environment	1
1. Geographical Location and Administrative Divisions	1
2. Climate and Precipitation	3
3. Natural Resources	3
4. Biological Resources	4
5. Tourist and Historical Sites	5
6. Economic Conditions	8
Chapter Two. Economic Growth Scheme and Investment Orientation	10
1. Economic Growth Targets	10
2. Main Tasks for Economic Growth	10
3. Key Construction Projects	11
4. Investment Orientation	17
Chapter Three. Regional Construction for Opening to the Outside World	19
1. The Tianjin Economic and Technological Development Zone; A Window of the Development of an Export-Oriented Economy	19
2. The Tianjin Harbor Bonded Area: A Milestone for Further Opening to the Outside World	23
3. The Tianjin New Technological and Industrial Park: Pioneer of High Technological Development	25
Chapter Four. Investment Guarantees	27
1. Human Resources	27
2. Energy Supply	27
3. Transportation	28
4. Posts and Telecommunications	29

5. Service Facilities	30
Chapter Five. Tax Collection and Preferential Policies	38
1. Preferential Tax Policies	38
2. Fee Standards for Energy, Communications and Land	39
Chapter Six Investment Process	45
1. Investment Process	45
2. Points for Consideration	47
3. Investment Consultation	48
Chapter Seven. Port Management	49
1. Port Introduction	49
2. Regulations and Procedures about Import and Export of Goods	50
Chapter Eight . Foreign Exchange Management	58
1. Foreign Exchange Management Departments	58
2. Opening Deposit Bank Accounts	58
3. Cash Management	58
4. Management of Bank Deposits Inside China for Foreign-Funded Enterprises	59
5. Management of Bank Deposits Outside China for Foreign-Funded Enterprises	59
6. Regulation of Foreign Exchange Settlements Inside China for Foreign-Funded Enterprises	60
7. Management Regulations for Foreign Exchange Reports of Foreign-Funded Enterprises	62
8. Explanation of Indexes	63
Chapter Nine . Financial Service Facilities	65
1. Central Bank in Tianjin	65
2. State Banks in Tianjin	65
3. Collective Credit Cooperatives	67
4. Non-Banking Financial Organizations	68
5. Foreign-Funded Financial Organizations	70
6. Loan Methods for Foreign-Funded Enterprises	70
Chapter Ten. Management and Service Facilities for Foreign Investment	72

1. Tianjin Commission of Foreign Economic Relations and Trade	72
2. Tianjin Foreign Investment Service Center	72
3. Tianjin International Trust and Investment Corporation	74
4. Tianjin International Economic Lawyers Office	74
5. Tianjin Foreign-Funded Construction Contracting Corporation	75
6. China Council for the Promotion of International Trade ——Tianjin Branch	75
Chapter Eleven. Management of Foreign-Funded Enterprises	78
1. Organizations of Foreign-Funded Enterprises	78
2. Financial Management of Foreign-Funded Enterprises	79
3. Tax Management of Foreign-Funded Enterprises	79
4. Labor Management of Foreign-Funded Enterprises	80
5. Foreign Exchange Management of Foreign-Funded Enterprises	80
Chapter Twelve. Development of Foreign-Funded Enterprises	81
1. A Basic Introduction to Foreign Investment	81
2. Development and Characteristics of Foreign-Funded Enterprises	81
3. Management Situation of Foreign-Funded Enterprises	83
Chapter Thirteen. Local Customs	86
1. Tianjin Dialect	86
2. Festivals and Holidays	86
3. Food	87
4. Weddings and Funerals	88
5. Taboos	89
6. Folk Arts	89
Appendixes	101
1. Service and Management Regulations of Tianjin in the Earlier Stage of Foreign-Funded Enterprises	101
2. Service and Management Regulations of Tianjin for Contracts and Constitutions of Foreign-Funded Enterprises ..	103
3. Service and Management Regulations of Tianjin for	

Industrial and Commercial Registration of Foreign-Funded Enterprises	104
4. Service and Management Regulations of Tianjin for the Construction of Foreign-Funded Enterprises	105
5. Regulations of Encouraging Joint Products Development for Exports with Local Enterprises by Foreign-Funded Enterprises	106
6. Interim Regulations of Tianjin on Labor Management in Sino-For-eign Joint Ventures	106
7. Interim Regulations of Tianjin on Tax Collection Management Sino-Foreign Joint Ventures	108
8. Interim Regulations of Tianjin on Financial Manage- ment in Sino- Foreign Joint Ventures	110
9. Provisional Regulations of Tianjin on Land Use Manage- ment in Foreign-Funded Enterprises	111
10. Certain Regulations of Tianjin on Trade unions in Sino-Foreign Joint Ventures	115
11. Regulations of Tianjin on the Management of Chinese Cadres in Sino-Foreign Joint Ventures	117
Appendixes: English Translations	120